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”Elsparkcykelattacken”



x Platsen, inte fordonet



x Arbetsgång mobilitetshubbar
• Förarbete våren 2021

o Vad ska mobilitetshubbarna innehålla?
o Var vill vi ha dom? 

• RFI – request for information – hösten 2021
o Vad är marknaden intresserad av att leverera? 

• Framtagande upphandlingsunderlag våren 2022
o Från mobilitetshubbar till elsparkcyklar, elcyklar och lådelcyklar

• Inventering befintlig cykelparkeringsinfra sommaren 2022
• Upphandling mobilitetshubbar enligt LUK sep-okt 2022
• Fördjupad dialogmöten med anbudsgivare nov 2022
• Utvärdering anbud och avtalstecknande dec 2022
• Införande och driftsättning av mobilitetshubbar våren 2023

”Elsparkcykelattack”



x Kravställningen. Var. Ambitiös.
Fordon

Servicenivå

Operationell zon

Geofencing

Hållbar fordonshantering

Arbetsmiljö

…

…

…

osv



x Fördelar med upphandling
Samarbete, samsyn och agiliteten

Lättare att hantera kommunal gatumark/kvartersmark och överblick 

över privat dito

Hållbar tjänst till folket levererad på ett hållbart sätt

Mjuka sätt att få bättre regelefterlevnad (nudging/morötter vs piskan)

Garanterad kontinuitet (2+1+1)

Förutsättning att bedriva en ekonomiskt hållbar verksamhet, samt 

möjligheter att investera lokalt för aktörerna



Voi
x



Vi har fortfarande inte låst upp den fulla 
potentialen av delad mikromobilitet

x
2018-2020 2021-2023 Framtiden

Delad mikromoblitet och 
elsparkcyklar lanserade i skala

Ingen reglering på plats, inte än helt 
mogna tekniska lösningar/hårdvara 
samt en extremt hög efterfrågan

Operatörerna utvecklade tekniska 
lösningar och förbättrade hårdvaran

Samtidigt började städerna få en del 
verktyg för att reglera tjänsten 
(polistillstånd, parkeringsinfrastruktur 
och parkeringsreglering)

Hur får vi ut 
potentialen av delad 
mikromobilitet som 

ett verktyg i att ställa 
om till mer levande 
och grönare städer?

Hög användningsgrad men 
ovanstående ledde till problem, bland 
annat med parkering

Ordningsproblemen minskade men 
nyckeln för att få ut potentialen av 
tjänsten saknas fortfarande. Då 
regleringarna främst fokuserade på 
att lösa problemen, men kvar finns 
fragmenterade flottor och korta 
tillståndsperioder. 



För att få ut potentialen av tjänsten behöver 3 
övergripande saker att hända

x

1.
Säkerställa en bra tjänst  

(när man begränsar antalet 
fordon i staden behöver man 

också begränsa antalet 
operatörer samt säkerställa 

en bra parkeringslösning etc.)

2.
Säkerställa långsiktighet för 

operatörerna som verkar i 
staden, min. 2-års perioder

(möjliggör större 
investeringar och integration 
med t.ex. kollektivtrafiken)

3.
Skapa incitament för 
operatörerna att lösa 
parkering, hållbarhet, 

säkerhet och att tjänsten 
används



Upphandling kan vara ett bra verktyg för att få 
ut potentialen, beroende på stadens situation

x Upphandling, eller annan typ av selektering av 
operatörer, är ett bra verktyg för att:

1. Möjliggöra en bra mikromobilitetstjänst 
genom att selektera 2-3 operatörer, vilket 
säkerställer en bra densitet av fordon per 
operatör

2. Välja ut de operatörerna som på bästa sätt 
löser parkering, säkerhet och hållbarhet och 
som bidrar mest till fler mikromobilitetsresor

3. Säkerställa långsiktighet för operatörerna 
genom längre tillståndsperioder (2+ år), vilket 
möjliggör långsiktiga investeringar

I det fallet där det redan är en begränsad mängd 
operatörer i en stad bör en stad istället:

1. Säkerställa rätt villkor i villkorsbilagan till 
tillståndet som främjar bra parkering, 
säkerhet, hållbarhet samt en attraktiv och 
användbar tjänst för stadens invånare

2. Säkerställa en välfungerande 
parkerinslösning med bra densitet

3. Längre tillståndsperioder (2+ år) för att 
säkerställa en långsiktighet för operatörerna

1. Överetablering av operatörer i staden 2. När det finns 2-3 operatörer i staden

Om man än inte har fått till rätt regleringar för att 
säkerställa en välfungerande och attraktiv tjänst, bör 
man avvakta med att ha för långa tillståndsperioder



x

Lite siffror på effekten av upphandlingen i Gävle



Ett större verksamhetsområde gör att 
fler människor kan använda tjänsten, 
vilket är ett resultat av en större 
fordonsflotta per operatör

Antalet Voi-fordon i Gävle ökade från 
150-200 under 2022 till 600-675 under 
2023, som en del av upphandlingen

Högre tillgänglighet tack vare en utökad 
verksamhetszon under 2023

x

Utökning av verksamhetszonen från 2022 (blå) och augusti, 2023 (grön)

Fler får chansen att använda mikromobilitetZonen före upphandling och efter upphandling

1

2



Antalet resor har ökat kraftigt

x
Hög användning och fler 
pendlingsresor

● Nyttjandegraden per 
fordon är högre under 
2023 än 2022 - trots en 
mycket högre 
fordonsflotta 

● Under sommaren 2023 
tillkom många nya 
användare

● I augusti i år är 
majoriteten av resorna 
av återkommande 
användare

Antalet åkturer per vecka, innan och efter upphandlingen

Innan upphandling

Efter upphandling



Tätare samarbete mellan Voi och Gävle för att 
främja en bra användaruppelvelse och god ordning

x

Justeringar av verksamhetszonen maj till augusti 2023. Rött är existerande regleringszoner 
i maj, blått är tillagt sedan dess. Rektanglarna visar expansionsområden sedan maj. 

Tätare samarbete Justeringar i verksamhetszonen

Voi har en kontinuerlig dialog med flera 
avdelningar inom Gävle kommun för att, t.ex; 

a) Snabbt kunna införa geofence-lösningar 
b) Strömlinjeforma Vois och stadens 

information till användarna, dela data och 
skapa åtgärdsförslag 

c) Utvärdera parkeringsinfrastrukturen genom 
dataanalys och stadens databaser 

Genom analys av Voi-data på användarmönster 
och parkeringsinformation, i kombination med 
stadens lokala expertis kan justeringar i 
verksamhetszonen ske iterativt.

Snabba och agila beslut: Det när samarbetet 
möjliggör snabba beslut på iterativ basis

1

2
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Obligatoriska parkeringsplatser i centrum 
där det är högst denistet av fordon och 
högst densitet av befintlig 
cykelparkerings-infrastruktur

Friflytande parkering i yttre delarna av 
staden där det är lägre densitet av 
cykelparkerings-infrastruktur. Detta för att 
säkerställa en användarvänlig tjänst och 
främja multimodal omställning

En hybridmodell för att främja bra parkering 

x

Parkeringsplatser i voi-appen (blå), som obligatoriska parkeringsplatser (rosa 
område) samt som rekommenderade parkeringsplatser (vitt område). 

Hybridmodell Kartbild på hybridmodellen



Antalet problematiska parkeringsområden 
har minskat drastiskt

x Augusti 2022 Maj 2023 Augusti 2023

Helt friflytande modell utan fasta 
eller rekommenderade platser

Hög densitet i centrum bidrar till 
fler områden med överetablering.  

Lansering av hybridmodell med 
stort fokus på 
parkeringsefterlevnad genom 
avslutningsfoton, böter, samt 
styrning till infrastruktur

Många nya användare som inte än 
har lärt sig vad som gäller

Användarna lär sig modellen med 
tiden. Andelen bra parkering i 
centrum över 97% 

Problemområderna finns i 
utkanterna av zonen, där fler 
fordon samlas. Detta åtgärdades 
med operationella processer, 
zon-justeringar och på längre 
sikt, med utökad infrastruktur. 



Ärenden, i år och över tid

x
● Felparkerade fordon står 

för en liten del av 
ärendena (8%) och 
endast 60 stycken totalt 
sen återlansering

● Ärenden har sjunkit med 
tiden då nya användare 
har blivit mer vana med 
tjänsten

Endast 60 ärenden totalt 
avseende felparkeringar sen 

återlansering



Tips!
x



x
Proaktiv kommunikation



x
Proaktiv kommunikation

Det är högst angeläget att kommunen 
tar sitt ansvar för att avlägsna de 
felparkerade elsparkcyklarna från vägar 
och gator.

Det största ansvaret har dock var och 
en som färdas med elsparkcykel. Om 
alla följer reglerna och parkerar dem på 
sidan om gångbanor och gångvägar, 
behövs vare sig åtgärder eller 
åtgärdsplaner.



Utmaningar
x



x
”Hållbar tjänst till folket” och
”främja multimodal omställning”

Snittresan är cirka 2 kilometer 
och/eller 9 minuter lång.



x
Plats vs fordon
=
Strategisk vs operationellt



x Parkeringsbevakning

MPZ

Ytterområden

Kvartersmark

- kommunal

- privat



Frågor?

x
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